
Protokół Nr 3.2024

                                          z obrad Sesji Rady Gminy Dubicze Cerkiewne,

 która odbyła się w dniu 20 czerwca 2024r.

w sali widowiskowej Gminnego Ośrodka Kultury, Sportu i Rekreacji w Dubiczach

Cerkiewnych.

Stan rady - 15

W sesji wzięło udział 14 radnych.

1. Jerzy Karpiuk – przewodniczący Rady

2. Paweł Surel

3. Irena Kiryluk

4. Wiktor Kendyś

5. Michał Kot

6. Mikołaj Leoniuk

7. Aleksy Troc

8. Emilia Simoniuk

9. Maria Gawryluk

10. Wojciech Siegień

11. Adam Korcz

12. Wieczysław Korch

13. Nina Oksentiuk 

14. Irena Szymaniuk

Radni nieobecni: Tomasz Sajewicz

W obradach ponadto uczestniczyli:

1. Pan Leon Małaszewski – Wójt Gminy

2. Pani Irena Niegierewicz – Sekretarz Gminy

3. Tomasz Gwoździk – Skarbnik Gminy 

Przewodniczący Rady Gminy Jerzy Karpiuk o godz.  12:09 otworzył   3  zwyczajną  Sesję  Rady
Gminy.  Stwierdził  obecność  14  radnych,  co  umożliwia  podejmowanie  prawomocnych  uchwał.
Przywitał radnych  oraz wszystkich pozostałych uczestniczących w sesji (listy obecności radnych i
gości uczestniczących w obradach stanowią załącznik do protokołu). 

Do punktu 2

Przewodniczący  Rady  Gminy  Pan  Jerzy  Karpiuk  odczytał   porządek  obrad,  który  brzmi
następująco:

1. Otwarcie sesji.
2. Przyjęcie porządku obrad
3. Przyjęcie protokołu z poprzedniej sesj.



4.  Raport o stanie gminy:
a) przedstawienie raportu o stanie gminy za 2023  rok
b) debata nad raportem.
c) podjęcie uchwały  w sprawie  udzielenia Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne wotum 

zaufania.

5. Rozpatrzenie sprawozdania z wykonania budżetu gminy i sprawozdania finansowego za
2023 rok

a) wystąpienie Wójta w sprawie sprawozdania z realizacji budżetu za 2023 rok
b) przedstawienie Opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej o sprawozdaniu z realizacji budżetu 

za 2023 rok
c)przedstawienie opinii z analizy sprawozdania z wykonania budżetu gminy i sprawozdań 

finansowych za 2023 rok przez Komisję Rewizyjną.
d) przedstawienie przez Komisję Rewizyjną wniosku w sprawie udzielenia absolutorium 

Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne.
e) przedstawienie Uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie wyrażenia opinii o 

predłożonym przez Komisję Rewizyjną wniosku o udzielenie Wójtowi absolutorium za 
2023 rok

f) dyskusja.
6. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) zatwierdzenie sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu  
Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023 rok.

b) udzielenie absolutorium  Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne.
 c) usług opiekuńczych.
d) przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami miejscowości Pasieczniki Małe, gm. 
Dubicze Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości.
e) przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami miejscowości Piaski, gm. Dubicze 
Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości
f) przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami miejscowości Siemiwołoki, gm. Dubicze 
Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości
g) ustalenia wysokości diet i zwrotu kosztów podróży radnym Gminy Dubicze Cerkiewne.
h) udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu na współfinansowanie kosztów 
naprawy dróg powiatowych położonych na terenie gminy Dubicze Cerkiewne.
i) ustalenia wysokości ekwiwalentu pieniężnego strażakom ratownikom oraz kandydatom na
strażaków ratowników ochotniczych straży pożarnych z terenu Gminy Dubicze Cerkiewne. 

7. Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami
8. Sprawy różne.
9. Zamknięcie 3 Sesji Rady Gminy.

Rada Gminy w głosowaniu jawnym jednogłośnie przyjęła porządek obrad.



Do punktu 3

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że protokół z poprzedniej sesji znajduje się na

stoliku protokolanta.  Stwierdził  on, że jeżeli do końca sesji nie zostaną zgłoszone poprawki lub

uwagi  będzie uważał,  że protokół  został  przyjęty.  Ponadto Przewodniczący Rady udzielił  głosu

Państwu  Giermanowicz,  którzy  podziękowali  wójtowi  gminy  i  radnym  za  pomoc  okazaną  po

pożarze ich domu w Koryciskach. 

Do punktu 4

Podpunkt a

Przewodniczący Rady zwrócił się do Wójta Gminy z prośbą o omówienie raportu o stanie gminy za
2023 rok.  Wójt  Gminy  stwierdził,  że  raport  został  przekazany  wszystkim  radnym  w  celu
zapoznania  się  i  stanowi  załącznik  do  protokołu.   Następnie  omówił  w  skrócie  najważniejsze
elementy raportu zwracając szczególną uwagę na realizowane w 2023r. inwestycje takie jak:

- Przebudowa dróg gminnych na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne

- Rozbudowa systemu wodno-kanalizacyjnego na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne

- Rozbudowa systemu wodno-kanalizacyjnego na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne oraz 
oczyszczalni ścieków w Starym Korninie

- Rozbudowa kanalizacji sanitarnej w miejscowości Koryciski

- Odbudowa , przebudowa oraz remont dróg na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne zniszczonych w 
wyniku działań związanych z ochroną granicy Państwa

- Przebudowa drogi gminnej nr 108674B na odcinku od  skrzyżowania z drogą nr geod. 1190 do 
drogi nr 1154- do granicy z gminą  Kleszczele

- Przebudowa dróg do m. Pasieczniki Małe i Kraśkowszczyzna

- Przebudowa i modernizacja budynku mieszkalno-gospodarczego po lecznicy weterynaryjnej w 
Dubiczach Cerkiewnych

- Modernizacja oświetlenia ulicznego na terenie Gminy Dubicze Cerkiewne

- Budowa placu zabaw i siłowni plenerowej na dz, ozn. Nr geod. 99/2 w m. Werstok

- Modernizacja świetlicy wiejskiej w Istoku

- Modernizacja świetlicy wiejskiej w Werstoku

- Modernizacja świetlicy wiejskiej w Wojnówce



W ramach omówienia raportu wójt przedstawił sytuację demograficzną i finansową gminy, 
gospodarkę wodno –ściekową, zagospodarowanie przestrzenne, scalanie gruntów , gospodarkę 
mieszkaniową i gospodarowanie odpadami, stan infrastruktury drogowej, funkcjonowanie opieki 
społecznej, oświaty i transportu publicznego oraz działalność kulturalno- sportową na terenie 
gminy. 

Podpunkt b

Przewodniczący Rady podziękował wójtowi za przedstawienie raportu i ogłosił dyskusję nad 
raportem. 

Dyskusja  nad  raportem  o  stanie  gminy  koncentrowała  się  nad  strukturą   pozyskiwanych  i
wydatkowanych  przez gminę środków, zasadnością wykonywania remontów i budowy dróg na
terenie gminy, kierunkami rozwoju i nowymi możliwościami rozwoju inwestycji na terenie naszej
gminy  szczególnie w zakresie budowy elektrowni wiatrowych oraz rozbudowy systemu internetu
szerokopasmowego i podziemnej sieci energetycznej.

Podpunkt c

Przewodniczący Rady jeszcze raz podziękował za przedstawienie raportu i przedstawił  projekt 
uchwały w sprawie udzielenia wotum zaufania Wójtowi Gminy. 

W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.

Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych, przeciw-1, wstrzymało się -0.

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy większością głosów podjęła uchwałę:

                                                            Uchwała nr 3.8.2024

Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca  2024 roku

w  sprawie sprawie  udzielenia Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne wotum zaufania.

Do punktu 5.

Do podpunktu a

Głos zabrał Skarbnik  Gminy Tomasz Gwoździk, który  omówił  sprawozdania finansowe wraz ze 
sprawozdaniem z wykonania budżetu Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r. 

Do podpunktu b

Przewodniczący Rady przedstawił  uchwałę  Regionalnej Izby Obrachunkowej w sprawie 
wyrażenia opinii o przedłożonym  sprawozdaniu z wykonania  budżetu za 2023rok, z której 
wynika , że RIO pozytywnie  opiniuje wykonanie budżetu gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r. 



Do podpunktu c

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej radny Michał Kot przedstawił opinię Komisji dotyczącą 
wykonania budżetu gminy za 2023 rok . Komisja Rewizyjna po dokonaniu kompleksowej rocznej 
oceny sprawozdania z wykonania budżetu gminy za 2023r oraz sprawozdań finansowych za 2023r. 
pozytywnie oceniła przedstawione sprawozdania Wójta Gminy Dubicze Cerkiewne.

Do podpunktu d

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej  odczytał wniosek Komisji Rewizyjnej w sprawie udzielenia 
absolutorium wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne. 

Do podpunktu e

Przewodniczący Rady odczytał uchwałę Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w 
Białymstoku w sprawie wyrażenia opinii o przedłożonym przez Komisję Rewizyjną Rady Gminy 
Dubicze Cerkiewne wniosku o udzielenie wójtowi absolutorium za 2023r. Opinia RIO była 
pozytywna.

Do podpunktu f

 Przewodniczący Rady zarządził dyskusję na temat udzielenia absolutorium wójtowi Gminy. Radni
nie podjęli dyskusji, a zatem Przewodniczący Rady zarządził głosowanie i odczytał projekt uchwały
w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r.

Do punktu 6

Do podpunktu a

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania fnan-
sowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu  Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023 rok

W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.

Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych, przeciw-1, wstrzymało się -0.

Przewodniczący  Rady  Gminy  stwierdził,  że  Rada  Gminy   większością  głosów  podjęła
uchwałę:

Uchwała nr 3.9.2024

Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2023 roku

w  sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania 
budżetu Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r.

Do podpunktu b

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium  Wójtowi 
Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r. 



W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.

Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych, przeciw-1, wstrzymało się -0.

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy większością głosów podjęła uchwałę:

                                                               Uchwała 3.10.2024

Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024roku

w  sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Dubicze Cerkiewne za 2023r.

Po udzieleniu absolutorium głos zabrał wójt  Gminy, który podziękował za zaufanie i  udzielone
absolutorium. Ponadto odpowiadając na zastrzeżenia dotyczące braku w raporcie o stanie gminy
informacji o  infrastrukturze informatycznej stwierdził,  że infrastruktura taka jest bardzo ważna i
trzeba  będzie  podejmować  działania  żeby  rozszerzyć  zasięg  korzystania  z  internetu
szerokopasmowego.  Dodał  również  ,że  istnieje  konieczność  dalszej  modernizacji  kolejnych
podziemnych linii energetycznych i PGE już ubiega się o pozwolenie na modernizację na terenie
wsi Wiluki, Wojnówka i Werstok.

Do podpunktu c

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie usług opiekuńczych.
Projekt  uchwały  został  omówiony  na  komisji  Rady  Gminy  pytań  nie  zgłoszono.   Projekt  po
odczytaniu został poddany pod głosowanie. W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.

Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -0

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę:

Uchwała nr 3.11.2024 

    Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku

w sprawie usług opiekuńczych.

Do podpunktu d

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie  przeprowadzenia konsultacji z 
mieszkańcami miejscowości Pasieczniki Małe, gm. Dubicze Cerkiewne, dotyczących zmiany 
rodzaju miejscowości
Projekt uchwały został omówiony na komisji Rady Gminy pytań nie zgłoszono.  Projekt po 
odczytaniu został poddany pod głosowanie.

W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.

Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -0.

Przewodniczący  Rady  Gminy  stwierdził,  że  Rada  Gminy  jednogłośnie   podjęła
uchwałę:           

Uchwała nr 3.12.2024

 Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca  2024 roku

w sprawie przeprowadzenia konsultacji z mieszkańcami miejscowości Pasieczniki Małe, gm. 
Dubicze Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości

Do podpunktu e



Przewodniczący  Rady  przedstawił   projekt  uchwały  w  sprawie  przeprowadzenia  konsultacji  z
mieszkańcami  miejscowości  Piaski,  gm.  Dubicze  Cerkiewne,  dotyczących  zmiany  rodzaju
miejscowości
Projekt  uchwały  został  omówiony  na  komisji  Rady  Gminy  pytań  nie  zgłoszono.   Projekt  po
odczytaniu został poddany pod głosowanie. 
W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.
Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -0

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę:

Uchwała nr 3.13.2024 

   Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku

w sprawie  przeprowadzenia  konsultacji  z  mieszkańcami miejscowości  Piaski,  gm. Dubicze
Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości 

Do podpunktu f

Przewodniczący  Rady przedstawił   projekt  uchwały  w sprawie przeprowadzenia  konsultacji  z
mieszkańcami miejscowości Siemiwołoki, gm. Dubicze Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju
miejscowości

Projekt  uchwały  został  omówiony  na  komisji  Rady  Gminy  pytań  nie  zgłoszono.   Projekt  po
odczytaniu został poddany pod głosowanie. 
W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.
Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -0

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę

Uchwała nr 3.14.2024 

   Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku

w  sprawie  przeprowadzenia  konsultacji  z  mieszkańcami  miejscowości  Siemiwołoki,  gm.
Dubicze Cerkiewne, dotyczących zmiany rodzaju miejscowości

Do podpunktu g

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości diet i zwrotu
kosztów podróży radnym Gminy Dubicze Cerkiewne.
Projekt  uchwały  został  omówiony  na  komisji  Rady  Gminy  pytań  nie  zgłoszono.   Projekt  po
odczytaniu został poddany pod głosowanie. 

W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.
Za podjęciem uchwały głosowało 13 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -1

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy większością głosów podjęła uchwałę

Uchwała nr 3.15.2024 

   Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku



w  sprawie  ustalenia  wysokości  diet  i  zwrotu  kosztów  podróży  radnym  Gminy  Dubicze
Cerkiewne.

Do podpunktu h

Przewodniczący  Rady  przedstawił   projekt  uchwały  w  sprawie udzielenia  pomocy  finansowej
Powiatowi Hajnowskiemu na współfinansowanie kosztów naprawy dróg powiatowych położonych
na terenie gminy Dubicze Cerkiewne.
Projekt  uchwały  został  omówiony  na  komisji  Rady  Gminy  pytań  nie  zgłoszono.   Projekt  po
odczytaniu został poddany pod głosowanie. 

W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.
Za podjęciem uchwały głosowało 14 radnych, przeciw-0, wstrzymało się -0

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy jednogłośnie podjęła uchwałę

Uchwała nr 3.16.2024 

   Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku

w sprawie   udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Hajnowskiemu na współfinansowanie
kosztów naprawy dróg powiatowych położonych na terenie gminy Dubicze Cerkiewne.

Do podpunktu i

Przewodniczący Rady przedstawił  projekt uchwały w sprawie ustalenia wysokości ekwiwalentu
pieniężnego  strażakom  ratownikom  oraz  kandydatom  na  strażaków  ratowników  ochotniczych
straży pożarnych z terenu Gminy Dubicze Cerkiewne. 
Projekt uchwały został omówiony na komisji Rady Gminy. Przewodniczący Rady stwierdził, że 18
zł  za  udział  w  szkoleniach  strażaków to  za  mało  i  zaproponował  25  zł.  Radni  w  głosowaniu
odrzucili tą propozycję. Po dyskusji projekt został odczytany i  poddany pod głosowanie. 
W głosowaniu jawnym wzięło udział 14 radnych.
Za podjęciem uchwały głosowało 11 radnych, przeciw-2, wstrzymało się -1

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że Rada Gminy większością głosów podjęła uchwałę

Uchwała nr 3.17.2024 

   Rady Gminy Dubicze Cerkiewne

z dnia 20 czerwca 2024 roku

w  sprawie   ustalenia  wysokości  ekwiwalentu  pieniężnego  strażakom  ratownikom  oraz
kandydatom  na  strażaków  ratowników  ochotniczych  straży  pożarnych  z  terenu  Gminy
Dubicze Cerkiewne. 

Do punktu 7
Wójt  gminy  przedstawił  sprawozdanie  z  działalności  między  sesjami.  Na  wstępie  wójt
poinformował, że uczestniczył w spotkaniu z przedstawicielami PKS Nova w zakresie sposobów
rozwiązywania  powstających  problemów  z  transportem  publicznym  i  jego  dostępności  dla
mieszkańców naszych gmin. Ponadto wójt uczestniczył w pogrzebie żołnierza, który zginął pełniąc
służbę  na  polsko  -  białoruskiej  granicy.  Wójt  uczestniczył  też  w  spotkaniu  dotyczącym
ustanowienia strefy przygranicznej z zakazem wstępu. Z inicjatywy  podlaskich samorządowców
rząd  dokonał  zmian  swoich  zamierzeń  ograniczając  strefę  do  200m  zamiast  2km.  Wójt
poinformował,  że   samorządowcy  walczyli  też  o  udzielenie  pomocy  wszelkim  usługodawcom



prowadzącym  działalność  na  tym  terenie  w  tym  kwaterodawcom  agroturystycznym.  Wójt
poinformował  ,że  odbyły  się  gminne zawody strażackie.  Ponadto  odkrzaczony został  cmentarz
choleryczny w Siemiwołokach z 1800 roku. Radni poinformowani zostali o przygotowaniach do
kolejnej edycji festiwalu „Na Iwana na Kupała” oraz do ogłoszenia zamówienia na Rewitalizację
zalewu.  Radny Kendyś  zapytał  czy  zalew przynosi  korzyści  czy  straty.  Wójt  odpowiedział,  że
obecnie wszystkie domki nad zalewem  są wynajmowane przez wojsko, a zatem przynoszą dochód.

Sprawozdanie zostało przyjęte przez radnych.

Do punktu 8 

W sprawach różnych radni zgłosili następujące wnioski

Wniosek Pani Ireny Szymaniuk  radnej  wsi Grabowiec w sprawie:

- zbyt częstych wyłączeń  prądu w miejscowości Grabowiec

Wniosek Pani Ireny Kiryluk radnej wsi Dubicze Cerkiewne  w sprawie:

-  ustawienia koszy na śmieci przy drodze nad zalew

- montażu bankomatu w Dubiczach Cerkiewnych

- uruchomienia gabinetu stomatologicznego w Dubiczach Cerkiewnych

Wniosek Pana Wieczysława Korch radnego wsi Witowo w sprawie:

-  wycięcia sosen rosnących z rowach przydrożnych przy drodze Witowo – Istok, Pasieczniki Małe
-Stacja Witowo

- wybudować prysznic w schronisku w Witowie

- złożenia wniosku do powiatu o ujęcie w budżecie powiatu na rok 2025 środków na remont drogi
Piaski- Witowo

Wniosek Pana Wiktora Kendyś  radnego wsi Starzyna, Górny Gród w sprawie:

-  naprawy drogi ze Starzyny w kierunku granicy

Wniosek Pana Mikołaja Leoniuk  radnego wsi  Rutka w sprawie:

-  dowiezienia żwiru na drodze w Rutce

Wniosek Pani Marii Gawryluk radnej wsi Grabowiec  w sprawie:

-  naprawy drogi Kuraszewo – Reduty

Wniosek Pana Michała Kot  radnego wsi  Istok w sprawie:

-  remontu dróg poscaleniowych w Istoku

Wniosek Pana Aleksego Troc radnego wsi  Koryciski w sprawie:

- wycięcia drzew rosnących z rowach przydrożnych przy drodze Istok –Koryciski

- naprawy hydrantu w miejscowości Koryciski 

Wniosek Pana Adama Korcz radnego wsi  Tofiłowce w sprawie:

- naprawy hydrantu w miejscowości Tofiłowce

Wniosek Pana Jerzego Karpiuk  radnego wsi  Werstok , Wojnówka w sprawie:

- naprawy dachu i elewacji w świetlicy wiejskiej w Werstoku

- naprawy elewacji w świetlicy wiejskiej w Wojnówce

-ustawienia stojaków na rowery przy siłowni w Werstoku



Do punktu 9

W związku z wyczerpaniem porządku obrad Przewodniczący Rady Gminy podziękował radnym i
osobom zaproszonym za udział w sesji po czym o godzinie 14:30 zamknął obrady  3 sesji  Rady
Gminy.

                                                                                                        Przewodniczący 

                                                                                                  Rady Dubicze Cerkiewne

Jerzy Karpiuk

Protokołowała:

  Ludmiła Pietruczuk
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